المستخلص عربي : 
لقد وجد البابون في أماكن جديدة لم تكن مسجلة قبل بين الطائف والمدينة المنورة ، عدة أنواع من البابون صنفت حسب هجومها على المزارع والمساكن ( برية ، مهاجمة بكثافة ، مهاجمة بأعداد قليلة ، ومتعايشة مع الإنسان ) ، بعض أنواع السلك سجلت في بع	 المناطق ، كما سجلت بعض المشاكل المشاهدة والموصوفة من الناس ، وبعض الحلول لهذه المشاكل والتي تحتاج إلى تطبيق في بحث قادم بإذن الله . تمت دراسة المخاطر الصحية من السعدان للإنسان ( في أربعة مواقع في المنطقة الغربية من المملكة العربية السعودية ، الباحة الطائف ، تربة ، والرهاط ) بالنسبة للطفيليات المشتركة بينه وبين الإنسان وذلك بفحص البراز وتشريح القردة ، وقد جمعت عينات من البراز مع أربع مجموعات من السعدن ( اثنين مشاركة للإنسان ، ومجموعة تهاجم المزارع ، ومجموعة تهاجم المزارع من حين لآخر ) موسمياً في الفترة من ديسمبر 1991م إلى ديسمبر 1992م . 
سجلت أعلى نسبة إصابة بالطفيليات في السعدان في منطقة الباحة والطائف ( 58.82% ) و ( 52.2% ) على التوالي ، وكانت نسبة الإصابة في السعدان في الرهاط 45.85% و 38.53% على التوالي .

Abstract: 
We have found bonobos in new places were not registered before between Taif and Medina, several species of baboons are classified according to its attack on the farms and houses (ground, attacking en masse, to attack in small numbers, and had lived together with humans), some types of wire recorded in some areas, as recorded some of the problems seen and described by the people, and some solutions to these problems, which need to apply the research is coming, God willing. Has been studied the health risks from monkey to man (in four locations in the western region of Saudi Arabia, Al Baha-Taif, soil, Alrhat) for parasites shared between him and the rights and examining stool and autopsy monkeys, has collected samples of stool with four sets of Sadn (two post to man, and a farm attack, and a group attacking the farm from time to time) in the seasonally from December 1991 to December 1992.
[bookmark: _GoBack] The highest proportion of parasites in the monkey in the courtyard and Taif (58.82%) and (52.2%), respectively, and the percentage of infection in the monkey in the Alrhat 45.85% and 38.53% respectively.
